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humanism, normative 

The approach of normative humanism is based on the assumption that, 
as in any other problem, there are right and wrong, satisfactory and un-
satisfactory solutions to the problem of human existence. Mental health 
is achieved if man develops into full maturity according to the charac-
teristics and laws of human nature. Mental illness consists in the failure 
of such development. From this premise the criterion of mental health 
is not one of individual adjustment to a given social order, but a univer-
sal one, valid for all men, of giving a satisfactory answer to the problem 
of human existence. ― (1955a, The Sane Society, New York (Rinehart and Winston, 
Inc.) 1955, pp. 14.) 

Humanismus, normativer 

Der Ansatz des normativen Humanismus gründet sich auf die Annahme, 
dass es – genau wie bei jedem anderen Problem auch – richtige und fal-
sche, befriedigende und unbefriedigende Lösungen für das Problem der 
menschlichen Existenz gibt. Seelische Gesundheit kommt zustande, 
wenn sich der Mensch entsprechend den charakteristischen Eigenschaf-
ten und Gesetzen der menschlichen Natur zur vollen Reife entwickelt. 
Zur psychischen Erkrankung kommt es, wenn diese Entwicklung fehl-
schlägt. Unter dieser Voraussetzung ist das Kriterium für die seelische 
Gesundheit nicht, dass der Einzelne an eine bestimmte Gesellschafts-
ordnung angepasst ist, sondern es handelt sich um ein universales, für 
alle Menschen gültiges Kriterium, dass sie nämlich für das Problem der 
menschlichen Existenz eine befriedigende Antwort finden. ― (1955a, We-
ge aus einer kranken Gesellschaft, GA IV, S. 14.) 


